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Német parlamenti 
küldöttség hazánkban 
• Munkatársunktól 

Az Országgyűlés meghí-
vására négynapos látogatás-
ra Magyarországra érkezett 
tegnap a Bundestag német-
magyar baráti csoportjának 
küldöttsége. A delegációt 
Reinhard Freiherr von 
Schorlemer vezeti, tagjai pe-
dig Eckhard von Klaeden, 
Hans-Otto Sckmiedeberg, 
Dieter Heistermann, Günt-
her Weissgerber és dr. Karl-
Hans Laerman. A német 

vendégeket fogadja itt-tar-
tózkosásuk alatt Horn Gyula 
miniszterelnök, Gál Zoltán, 
az Országgyűlés elnöke és 
Szent-Iványi István, a Kül-
ügyminisztérium politikai 
államtitkára is. A delegáció 
tagjai találkoznak az IPU 
Magyar Nemzeti csoportja 
magyar-német baráti tagoza-
tának tagjaival, az Ország-
gyűlés külügyi bizottságá-
nak elnökével, s ellátogatnak 
Pécsre és Ópusztaszerre is. 

Bezárt a Szeri Expo 
• Munkatársunktól 

Augusztus 9-20. kö-
zött tartott ny i tva az 
ópusztaszeri emlékpark 
tövében az idén elöször 
megrendezett Szeri Expo 
millecentenáriumi kiállí-
tás és a vásár . A ren-
dezvényt sokan féltették 
a kudarctól, attól, hogy 
olyan sorsra jut, mint a 
pusztavacsi: a teljes ér-
dektelenség miatt ma-
gától bezár. Nem ez tör-
tént. A 12 nap történetét 
Sz. Lukács Imre, a Dél-
Alföldi Média Kft. ügy-
vezető igazgatója érté-
kelte lapunk kérdéseire 
válaszolva. 

A Szeri Expo szervezése 
1995 végén kezdődött, ami-
kor is a Csongrád Megyei 
Agrárkamara megállapodást 
írt alá a Dél-Alföldi Média 
Kft . -vei a rendezvények 
p rogramjáró l , a kamarai 
részvételről. Ugyanebben az 
időben a Csongrád Megyei 
Kézműves Kamara is erköl-
csi kötelezettséget vállalt a 
szervezés sikeréért. Mivel 
Ópusztaszer önkormányzata 
a részletes rendezési tervet 
csak 1996. május 23-án fo-
gadta el, a Csongrád Megyei 
Kereskedelmi és Iparkarama 
- nem bízva a sikerben -

rendezvényeit és támogatását 
a Szegedi Nemzetközi Vá-
sárra „csoportosította át" -
mondta Sz. Lukács Imre, az 
ötletgazda Dél-Alföldi Mé-
dia Kft. ügyvezetője. (A kéz-
műves kamara mindvégig ki-
tartott a Szeri Expo mellett.) 

A 12 nap mérlege pozitív: 
a '96 Magyarország rendez-
vénysorozatban ez volt a 
leghosszabb ideig nyitva tar-
tó kiállítás. Az első napok-
ban ugyan mérsékeltebb ér-
deklődést tapasztaltak a ren-
dezők, ám augusztus 19-20-
ára már telt ház volt. Az 59 
regisztrált kiállító megtalálta 
a számítását, s megígérték: 
1997-ben is visszatérnek a 
Szeri Expóra. A rendezvény 
tanulsága: jövőre rövidebb 
interval lumban kell meg-
szervezni, s látványosabb, 
hangosabb reklámmal hir-
detni az expót. 

A Dél-Alföldi Média Kft. 
számára az is kiderült: nem 
biztos, hogy 1997-ben újra 
nemzeti kérdésekben kell 
gondolkodni (mint ahogy 
idén ezt a törekvést erősítet-
te a nemzeti kerekasztal cí-
mű vitafórum, avagy a párt-
rendezvények egész sora). A 
két hét alatt különben mint-
egy 60 ezer látogatója volt 
annak a kiállításnak és vá-
sárnak. 

• Változott a közlekedési rend 

Híd: kapunyitás után 

Jót tett a kozmetika az öreg hidnak, amelyen most igazán öröm biciklizni, autózni. 
(Fotó: Miskolczi Róbert) 

A felújított belvárosi 
hidat vasárnap adták át 
a forgalomnak. Tegnap, 
az első hétköznapon sok 
autós már erre irányítot-
ta útját. Az új forgalmi 
renddel barátkozniuk 
kell még a járműveze-
tőknek , mert pé ldáu l 
nem lehet lekanyarodni-
uk a hídról az Oskola 
utca felé, avagy befutott 
a kereszteződésbe a ke-
rékpárút, ami régebben 
nem volt. 

Sokan tapsolnak annak, 
hogy megnyílt a régi híd, 
szabadon lehét rajta autózni, 
motorozni is a folyó fölött. 
Miközben a hidat mustrálják 
a közlekedők, kóstolgatják 
az új belvárosi forgalmi ren-
det is. A legtöbb tapasztala-
tot az első napon a taxisok 
gyűjtötték. 

- A felújítás ideje alatt, 
amíg mi sem mehettünk át a 
hídon, akkor, ha a Fésű, a 
Vedres utcába igyekezett az 

utas, az felért számára egy 
vidéki fuvarral - emlékezett 
Bobkó Attila, a Volán Taxi 
ügyveze tő igazgató ja . -
Most már ilyen gond nincs. 
Ami pedig a közlekedés át-
szervezését illeti: kár, hogy 
Újszegedről jövet nem sza-
bad balra kanyarodni, hanem 
egy fölösleges kunkort kell 
csinálniuk az autósoknak, 
ezzel beljebb zsúfolják a for-
galmat. Holott minél hama-
rabb el kellene engedni a 
balra, a Nagyállomás felé 
tartókat. Szerintem már az 
sem volt helyes, amikor a 
Kelemen utcába terelték át 
őket az Oskola utcáról . 
Egyébként mindenkinek ja-
vaslom, ne rutinból vezes-
sen! 

Garas László, a Tempó 
Taxi elnöke: - Végre eljött 
az idő, amikor döntés előtt a 
taxisok véleményét is meg-
hallgatták, köszönjük. Jó, 
hogy nagyjából visszaállt a 
régi rend. Jó, hogy a Somo-
gyi utca ismét kétirányú, a 

Kálváriáról be lehet jönni a 
Dugonics térre. Hétfőn még 
előfordult, hogy valaki meg-
szokásból a bal oldali sáv-
ban autózott. A hídról való 
balra kanyarodás engedélye-
zésén túl jó lenne megolda-
ni, hogy a Tisza Lajos körút-
ról be lehessen kanyarodni a 
„Lófarához", a Kölcsey ut-
cára. Autóval sem kényel-
mes a kerülgetés, hát még 
egy autóbusznak, amikor a 
Royalba viszi a vendégeket. 
Még egy megjegyzés: sze-
rintem kár volt a bicikliseket 
felhozni az út kereszteződé-
séhez, mehettek volna a híd 
alatt, a Stefánián. 

A polgármesteri hivatal 
műszaki irodájának vezetője, 
Nagypál Miklós érdeklődé-
sünkre elmondta, hogy a je-
lenlegi közlekedés i rend 
hosszú szakmai és politikai 
vita eredményeként szüle-
tett. Természetesen nem je-
lenti, hogy ez megváltoztat-
hatatlan. A bicikliutat azért 
vezették fel a híd kereszte-

ződéséhez, mert tapasztala-
taik alapján a kerékpárosok 
döntő része akkor sem haj-
landó a felső rakparton te-
kerni, ha ott a kijelölt út a 
számára. Hamarosan lezár-
ják a forgalom elől a Zrínyi 
és a Kelemen utcát vágány-
felújítás miatt. Ha ezzel ké-
szen lesznek - valamikor 
októberben - , akkor érett 
lesz a helyzet egy esetleges 
módosításra, mivel addigra 
kiderül, mennyire szoknak 
vissza az autósok a régi híd-
ra, a Belvárosba. 

Ha lezárják a Kelemen ut-
cát, akkor az autósoknak vé-
gig kell gördülniük a fél Bel-
városon, a Széchenyi téren 
keresztül egészen a Kiskörütig, 
hogy balra kanyarodhassa-
nak. Pedig sokan mennének 
a kl inikákhoz, az egyete-
mekhez, a vasútállomásra. 
Teljesen fölöslegesen pöfö-
gik végig ezt a távolságot. 
Egy frappáns megoldásra az 
autósok is vevők lennének. 

V. Fekete Sándor 

S z e r d á n kezdőd ik 
Szegeden a fa-, fém és 
textilrestaurátorok 14. 
országos konferencája. 
A három napos találko-
zón - amelyet a Magyar 
Nemzeti Múzeum, a 
szombathelyi Janus Mü-
tárgyklinika és a Bartók 
Béla Művelődési Köz-
pont szervez - előadáso-
kat tartanak az újszege-
di Móra kollégiumban 
néves r e s t a u r á t o r o k , 
megismerkednek a vá-
ros és Ópusztaszer szak-
mai szempontból is kü-
lönleges látnivalóival , 
mint a körkép, a viselet-
történeti kiállítás, az új. 
e g y h á z i gyű j temény , 
v a g y az Aba N o v á k -

«freskó. Az értékmentés 
jelenlegi lehetőségeiről 
és gátjairól, a restaurá-
tor-társadalom helyzeté-
ről Hesztera Aladár res-
taurátort, műemlékvédő 
szakmérnököt, a konfe-
renciát szervező Janus 
Mütárgyklinika tulajdo-
nosát kérdeztük. 

• Mikor nyitott klinikát 
és miért így nevezte el? 
- Kettős, azaz Janus arcú 

a műtárgy is - a múltból a 
jövőbe enged láttatni ben-
nünket. A restaurátor szót 
manapság egyre kevesbé is-
merik; egyszerűbb volt klini-
kának nevezni a műhelyt, 
ahol a régi sérült tárgyakat 
meggyógyí tom. Szorosan 
véve három éve vagyok ma-
szek restaurátor, azelőtt 25 
évig a Savaria múzeumban 
dolgoztam. Főfoglalkozás-
ban azonban tanítok: öt év-

mondtam a megrendelőnek, 
csak akkor vállalom a mun-
kát, ha a Hivatalt bevonjuk, 
mert ez itt műemlék . Ha 
nem, nem - mondta; másnap 
ott volt a fafaragó, a kőfara-
gó, a festő és mázoló, ki-
glancolták, elintézték, elfu-
serálták egy pillanat alatt. 

• A hivatal nem jól mű-
ködik, a pénz kevés, a 
kontár sok - mi még a 
baj? 
- A műtárgyak állapota 

mindig a társadalom erkölcsi 
hanyat lásáva l a rányosan 
romlik. Jóska ma már nem a 
kirakatüveggel méri össze az 
erejét, hanem a barokk szo-
bor fejével - és a szoborfej 
lesz a gyengébb. A kipufo-
gógáz, meg a galambürülék 
hatása - dettó. Csináltam 
próbát: a piros Daciámra 
pénteken rátett egy galamb, 
ha hétfőig nem pucoltam le, 
az életben többé nem tudtam 
ugyanolyan pirosra csinálni 
a helyét. Gyűjtöttük a havat: 
az Őrségben és Szombathe-
lyen, a múzemkertben. Az 
előbbit öt nap múlva inni le-
hetett, az utóbbi fekete volt, 
mint a tinta és ha beletettem 
a mészkövet, pezsgett. 

0 Ha vitatkoznak is 
azon, hogy így, vagy úgy 
kell jól csinálni - akár a 
színészetet -, biztosan 
van a restaurátoroknak 
is általános törvénye. 
Önnek mi? 
- Akkor dolgozom jól, ha 

láthatatlan maradok: meg-
mentem a tárgyat a pusztu-
lástól, de nem tüntetem el 
esendő jellegét. 

Sulyok Erzsébel 

• Restaurátorok konferenciája Szegeden 

Jönnek a mütárgydoktorok! 
ször a fadoktorok elégelték 
meg, létrehozták a saját fó-
rumukat, aztán a többi szak-
ág is, külön-külön a fém-, a 
papír-, a textil-, a képzőmű-
vészeti restaurátorok. Ebből 
az egészségtelen szétforgá-
csoltságból mostanában kez-
dünk ki lábalni : a lakul a 
szakágak közötti párbeszéd 
és már szabad büntetlenül 
véleményt mondani . Szót 
akarunk érteni egymással 
egy olyan szakmáról, ame-
lyet nem lehet objektíve jól 
csinálni, mert hiányzik belő-
le a kétszer kettő egzaktsága. 

0 Csodálkozom, hogy ezt 
mondja; a műemlékvéde-
lem ki sem látszik a pa-
ragrafusokból! 
- Másról beszélünk. El-

őször is az összes jogszabály 
a műemlékre, az ingatlanja -
és nem a berendezési tár-
gyakra vonatkozik. Aztán: 
az Országos Műemlékvédel-
mi Hivatalnak sosem volt és 
sosem lesz annyi pénze , 
hogy mindent megfinanszí-
rozzon, ami pusztul. Ha pe-
dig más f inansz í rozza a 
munkát, mindent megtesz, 
hogy megkerülje a Hivatalt. 
Mert az lassú, értelmetlenül 
akadékoskodó és roppant 
drága. Mindez a műtárgyak 
lassú de biztos pusztulásá-
hoz vezet és megint kontra-
szelekcióhoz: az ország mű-
tárgyállománya nem szak-
emberekhez kerül. Magam 
százszor kipróbáltam: azt 

Hesztera Aladár: „Megmentem a tárgyat a pusztulástól, de nem tüntetem el 
esendő jellegét." (Fotó: Miskolczi Róbert) 

vei ezelőtt a szombathelyi 
Művészeti Szakközépiskolá-
val közösen elkezdtük az 
alapfokú restaurátorképzést. 
Ebben mi voltunk az elsők -
és máig egyetlenek. 

0 Szakmai elhivatottsá-
got érzett, vagy üzletet lá-
tott az. iskolában ? 
- Néhány éve még keres-

ve sem találhatott volna ma-
szek res taurá tor t , vala-
mennyien múzeumokban 
dolgoztunk. A szakma szinte 
megközelíthetetlen volt a kí-
vülállóknak, erős bástyákkal 

védett elefántcsont-torony. 
Szó sem lehetett róla, hogy 
aki nem múzeumban dolgo-
zik, bekerüljön a főiskolára. 
Amatőrként óriási károkat 
lehet okozni a múlt tárgyai-
ban, a restaurátori mestersé-
get tehát csakis ellenőrzötten 
lehet művelni . Valójában 
közönséges kontraszelekció 
működött. Arra gondoltam, 
akik alapfokon megismerik a 
mesterséget, komolyan ké-
pesek lesznek e ldönteni , 
akarnak-e főiskolára menni, 
vagy nem. Jelenleg a műhe-

lyem hasznának jórészét fel-
emészti az oktatás, mégis jó 
befektetésnek tartom: azt re-
mélem, hogy néhány év 
múlva nálam fognak dolgoz-
ni a legjobbak. 

0 Es mi viszi rá a konfe-
renciaszervezésre? 
- Ez hosszabb történet. 

Rengeteget konferenciázó 
szakma a miénk; egy időben 
mégis oda jutottunk, hogy 
magyar szakembereknek 
már alig volt fóruma a tere-
bélyes és reprezentatív nem-
zetközi találkozókon. Elő-

Sínjavítás 
• Munkatársunktól 

A Szegedi Közlekedési 
Társaság pályfenntartó rész-
lege mától péntekig villa-
mosvágány-javítást végez a 
kis Dugonics téren (a Do-
mus Áruház előtt). Ez idő 
alatt a Kálvária sugárúton 
befelé haladóknak a munka-
területet ki kell kerülniük. A 
munkavégzésre egyébként 
táblák Figyelmeztetik a jár-
művezetőket. Az SZKT arra 
kéri a gépkocsivezetőket , 
hogy a jelzett területen óva-
tosan közlekedjenek. 

Mozgássérültek 
versenye 

• Munkatársunktól 
A szegedi Mozgássérültek 

Alternatív Egyesülete - a 
Soros Alapítvány és több 
cég támogatásával - vasár-
nap to lókocsis ügyességi 
versenyt rendezett az-Etelka 
sori autós tanpályán. Ez volt 
az első ilyen megméretettés 
a városban. Három kategóriá-
ban indultak a versenyzők. 
A gyermekek között az első 
helyett Daka István szerezte 
meg testvérével, Viktóriával 
holtversenyben, második-
ként Nagy Anna ért célba, a 
harmadik pedig Nagy Árpád 
lett. Mind a négyen szegedi-
ek. A felnőttek két verseny-
számban indultak, a motoros 
tolókocsis versenyben Bakó 
László a ranyérmes lett, a 
második helyett Baka Péter 
szerezte meg Kocsis Gábor 
előtt . Ők. mind a narman 
szintén szegediek. Az „A" 
kategóriában a felső végtag-
jukon sérültek indultak. Itt a 
bonyhádi Bertalan Tamás az 
első, második Muharos Ist-
ván Baracskáról, a bronzér-
mes pedig a szegedi Virág 
Gizella lett. A körülbelül 
száz néző előtt zaj ló ver-
senyre 26 nevezés érkezett. 
A vendégek és az indulók a 
küzdelmek után közös ebé-
den vettek részt. 

Létektől létekig 

• DM információ 
Ma este a Városi Televí-

zióban, 19 órakor a Lélektől 
Lélekig című műsor első fe-
lében a nemrégiben lezajlott 
III. Református Világtalál-
kozóról számolnak be, ellá-
togatnak Mártélyra egy öku-
menikus gyerektáborba, vé-
gül a Dómban lévő mille-
centenáriumi kiállításról ad-
nak rövid összeállítást. Az 
adás szerkesztő-műsorveze-
tője Garda László. 

Antidrog-
tábor 

• Gyár (MTI) 
Antidrog-tábor nyílt hét-

főn a Győr-Moson-Sopron 
megyei Véneken. A megyei 
rendőr-főkapitányság bűn-
megelőzési osztálya ezúttal 
harmadik alkalommal szer-
vezte meg az ötnapos progra-
mot azzal a szándékkal, hogy 
segítséget nyújtson a hátrá-
nyos és veszélyeztetett hely-
zetű serdülőknek. A 13-14 
éves táborlakók - mintegy 
negyvenen - előadásokat 
hallgatnak az alkohol, a do-
hányzás egészségkárosító ha-
tásairól, a kábítószerezés és 
az AIDS következményeiről. 
Megismerkednek a bűnüldö-
zés és az igazságszolgáltatás 
s t ruktúrájával , s az egyes 
szervezetek feladataival. 


